
Rada Miejska w Grodzisku Wielkopolskim

Protokół nr 9/2024
Z posiedzenia IX Sesji Rady Miejskiej w Grodzisku Wielkopolskim, która odbyła się w dniu 28 
listopada 2024r.
Obrady rozpoczęto 28 listopada 2024 o godz. 16:00, a zakończono o godz. 17:28 tego samego 
dnia.
W posiedzeniu wzięło udział 15 członków.
Obecni:
1. Izabela Drgas
2. Karolina Duma-Guemise
3. Józef Gawron
4. Danuta Grzanowska
5. Anna  Koza
6. Przemysław Lange
7. Katarzyna Lusina
8. Rafał Maluśki
9. Dariusz Matuszewski
10. Wojciech Michalski
11. Karolina Nadobnik
12. Dorota Przybysz
13. Szymon Strugała
14. Sebastian Tuliński
15. Weronika Tullin
 
 
Ad 1. Otwarcia posiedzenia dokonała Przewodnicząca Rady Miejskiej Pani Anna Koza, która 
powitała wszystkich zebranych.
 
Ad 4. Przewodnicząca Rady  Pani Anna Koza przedstawiła proponowany porządek obrad:
1. Otwarcie posiedzenia

2. Powitanie radnych i zaproszonych gości

3. Stwierdzenie quorum

4. Przyjęcie porządku obrad 

5. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia

6. Przedstawienie informacji z prac Burmistrza Grodziska Wielkopolskiego w okresie 
międzysesyjnym 

7. Przedstawienie informacji Komisji Rewizyjnej z prac w okresie międzysesyjnym

8. Interpelacje i zapytania radnych
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9. Podjęcie uchwał w sprawie:
 a) zmian w budżecie gminy
 b) zmiany w WPF Gminy na lata 2024-2035
 c) określenia stawek podatku od środków transportowych na 2025 rok
 d) zmiany Uchwały Nr VII/68/2019 Rady Miejskiej w Grodzisku Wielkopolskim
        z dnia 25 kwietnia 2019 r. w sprawie opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego 
        uczniów objętych wychowaniem przedszkolnym do końca roku kalendarzowego, w którym
        kończą 6 lat w publicznych przedszkolach i oddziałach przedszkolnych w szkołach
        podstawowych, dla których organem prowadzącym jest Gmina Grodzisk Wielkopolski
 e) wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia międzygminnego z Gminą Oborniki w zakresie
        zapewnienia opieki nad bezdomnymi zwierzętami oraz zapobiegania bezdomności zwierząt 

na rok 2025.
 f) zmiany uchwały dotyczącej utworzenia Grodziskiej Gminnej Rady Seniorów i nadania jej 
       statutu
 g) nadania Medalu Honorowego "Zasłużony dla Miasta i Gminy Grodzisk Wielkopolski"
 h) nadania Medalu Honorowego "Zasłużony dla miasta i Gminy Grodzisk Wielkopolski "

10. Wolne głosy i wnioski
11. Zakończenie posiedzenia

W dyskusji wzięli udział:
- Burmistrz Piotr Hojan zaproponował, aby wycofać z porządku obrad projekt uchwały w 
sprawie zmiany uchwały dotyczącej utworzenia Grodziskiej Gminnej Rady Seniorów i nadania 
jej statutu.
 
Głosowano w sprawie:
Przyjęcie wniosku o wycofanie z porządku obrad projektu uchwały
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (14)
Izabela Drgas, Karolina Duma-Guemise, Józef Gawron, Danuta Grzanowska, Anna  Koza, 
Przemysław Lange, Katarzyna Lusina, Rafał Maluśki, Dariusz Matuszewski, Karolina Nadobnik,
Dorota Przybysz, Szymon Strugała, Sebastian Tuliński, Weronika Tullin
NIEOBECNI (1)
Wojciech Michalski
 
Głosowano w sprawie:
Przyjęcie porządku obrad
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (14)
Izabela Drgas, Karolina Duma-Guemise, Józef Gawron, Danuta Grzanowska, Anna  Koza, 
Przemysław Lange, Katarzyna Lusina, Rafał Maluśki, Dariusz Matuszewski, Karolina Nadobnik,
Dorota Przybysz, Szymon Strugała, Sebastian Tuliński, Weronika Tullin
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NIEOBECNI (1)
Wojciech Michalski
 
Ad 5. Na wniosek Przewodniczącej Rady Miejskiej protokół z poprzedniego posiedzenia został 
przyjęty bez uwag.
 
Głosowano w sprawie:
Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (14)
Izabela Drgas, Karolina Duma-Guemise, Józef Gawron, Danuta Grzanowska, Anna  Koza, 
Przemysław Lange, Katarzyna Lusina, Rafał Maluśki, Dariusz Matuszewski, Karolina Nadobnik,
Dorota Przybysz, Szymon Strugała, Sebastian Tuliński, Weronika Tullin
NIEOBECNI (1)
Wojciech Michalski
 
Ad 6. Burmistrz Grodziska Wielkopolskiego przedstawił informację z prac w okresie 
międzysesyjnym. Informacja stanowi załącznik do protokołu.
- radny D.Matuszewski zauważył, iż od15 lat sadzone są na terenie naszej Gminy drzewa przez 
18-latków. Zapytał czy jest jakaś ewidencja tych sadzonych drzew i osób, które je posadziły?
- Burmistrz odpowiedział, iż może nie jest ona zbyt ścisła, ale jest.

Więcej zapytań nie wniesiono.
 
Ad 7. Przewodniczący Komisji Rewizyjnej radny Szymon Strugała przedstawił informację 
Komisji Rewizyjnej z prac w okresie międzysesyjnym. Informacja stanowi załącznik do 
protokołu.
 
 Ad 8. Interpelacje i zapytania radnych – nie wniesiono
 
Ad 9. Podjęcie uchwał w sprawie:
 
 a) zmian w budżecie gminy
  Projekt uchwały przedstawiła i omówiła Skarbnik Gminy Pani Iwona Prusak.
Do projektu nie wniesiono uwag.
Głosowano w sprawie:
zmian w budżecie gminy
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (15)
Izabela Drgas, Karolina Duma-Guemise, Józef Gawron, Danuta Grzanowska, Anna  Koza, 
Przemysław Lange, Katarzyna Lusina, Rafał Maluśki, Dariusz Matuszewski, Wojciech 
Michalski, Karolina Nadobnik, Dorota Przybysz, Szymon Strugała, Sebastian Tuliński, Weronika
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Tullin

Uchwała nr IX/61/2024 została przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do protokołu.
 
 b) zmiany WPF Gminy na lata 2024-2035
  Projekt uchwały przedstawiła i omówiła Skarbnik Gminy Pani Iwona Prusak.
Do projektu nie wniesiono uwag.

Głosowano w sprawie:
zmiany WPF Gminy na lata 2024-2035
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (15)
Izabela Drgas, Karolina Duma-Guemise, Józef Gawron, Danuta Grzanowska, Anna  Koza, 
Przemysław Lange, Katarzyna Lusina, Rafał Maluśki, Dariusz Matuszewski, Wojciech 
Michalski, Karolina Nadobnik, Dorota Przybysz, Szymon Strugała, Sebastian Tuliński, Weronika
Tullin

Uchwała nr IX/62/2024 została przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do protokołu.
 
 c) określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych na 2025 rok
  Projekt uchwały przedstawiła i omówiła Skarbnik Gminy Pani Iwona Prusak.
Do projektu nie wniesiono uwag.

Głosowano w sprawie:
określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych na 2025 rok
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (13)
Izabela Drgas, Józef Gawron, Danuta Grzanowska, Anna  Koza, Katarzyna Lusina, Rafał 
Maluśki, Dariusz Matuszewski, Wojciech Michalski, Karolina Nadobnik, Dorota Przybysz, 
Szymon Strugała, Sebastian Tuliński, Weronika Tullin
PRZECIW (2)
Karolina Duma-Guemise, Przemysław Lange

Uchwała nr IX/63/2024 została przyjęta większością głosów i stanowi załącznik do 
protokołu.
 
 d) zmiany Uchwały Nr VII/68/2019 Rady Miejskiej w Grodzisku Wielkopolskim z dnia 25 
kwietnia 2019 r. w sprawie opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego uczniów objętych
wychowaniem przedszkolnym do końca roku kalendarzowego, w którym kończą 6 lat w 
publicznych przedszkolach i oddziałach przedszkolnych w szkołach  podstawowych, dla których 
organem prowadzącym jest Gmina Grodzisk Wielkopolski
 Projekt uchwały przedstawił i omówił Dyrektor CUW Pan Rafał Sikorski.
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Do projektu nie wniesiono uwag.

Głosowano w sprawie:
zmiany Uchwały Nr VII/68/2019 Rady Miejskiej w Grodzisku Wielkopolskim z dnia
 25 kwietnia 2019 r. w sprawie opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego          uczniów
objętych wychowaniem przedszkolnym do końca roku kalendarzowego, w którym kończą 6 lat 
w publicznych przedszkolach i oddziałach przedszkolnych w szkołach  podstawowych, dla 
których organem prowadzącym jest Gmina Grodzisk Wielkopolski
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (15)
Izabela Drgas, Karolina Duma-Guemise, Józef Gawron, Danuta Grzanowska, Anna  Koza, 
Przemysław Lange, Katarzyna Lusina, Rafał Maluśki, Dariusz Matuszewski, Wojciech 
Michalski, Karolina Nadobnik, Dorota Przybysz, Szymon Strugała, Sebastian Tuliński, Weronika
Tullin

Uchwała nr IX/64/2024 została przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do protokołu.
 
 e) wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia międzygminnego z Gminą Oborniki w zakresie
zapewnienia opieki nad bezdomnymi zwierzętami oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na 
rok 2025.
Projekt uchwały przedstawił i omówił Naczelnik Wydz. ds. Wsi Pan Marek Łukarski.

W dyskusji wzięli udział:
- Radny Dariusz Matuszewski zauważył, iż podobna uchwała podejmowana jest od wielu lat. 
Zapytał czy Pan Naczelnik dysponuje orientacyjną liczbą psów, które trafiają rocznie do tego 
schroniska?
- Pan M.Łukarski odpowiedział, iż schronisko co miesiąc przedstawia rozliczenie ile psów 
zostało przywiezionych , ile zostało adoptowanych i ile psów zdechło. Zadeklarował ze swej 
strony, że w każdej chwili takie rozliczenie radny może uzyskać.
- Radny Sebastian Tuliński zapytał czy jest możliwość czipowania psów i kotów,co z pewnością 
mogłoby w przyszłości zapobiec ich bezdomności. Zapytał także jaki jest miesięczny koszt 
utrzymania psów w schronisku?
- Pan M.Łukarski odpowiedział,iż corocznie do końca marca przyjmowany jest program dot. 
zapobiegania bezdomności zwierząt,w którym te kwestie są określone. Dodał, iż w Sejmie trwają
prace nad nowelizacją ustawy o ochronie zwierząt i prawdopodobnie czipowanie psów i kotów 
będzie obowiązkowe. W temacie kosztów utrzymania , gmina  deklaruje ile rocznie będzie 
przywożonych psów z naszego terenu i na tej podstawie schronisko wylicza koszty pobytu 1 psa 
na rok . Koszty stałe nie podlegają zwrotowi, koszty zmienne podlegają rozliczeniu.
- Burmistrz Piotr Hojan - (Ad Vocem) dodał, iż dzięki temu porozumieniu Gmina zabezpiecza 
sobie tę liczbę psów, która może wciągu roku do Gminy trafić. Gmina płaci Obornikom za psy, 
które do tego schroniska zostaną dostarczone. Gmina umawia się ze schroniskiem na gotowość 
przyjęcia zwierzęcia, a rozlicza się za zwierzęta dostarczone. W pierwszych porozumieniach 
Gmina zapewniała sobie możliwość dostarczenia 20 psów rocznie. Opłata stała zawiera badanie 
weterynaryjne i ewentualne szczepienia. Gmina płaci stawkę dzienną za pobyt tego zwierzęcia w
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schronisku. Jeżeli następuje adopcja to Gmina płaci tylko za okres jego pobytu w schronisku. Od
wielu lat , dzięki działaniom naszych wolontariuszy i funkcjonowaniu tymczasowego przytuliska
na terenie GPK, bardzo niewiele psów do schroniska wyjeżdża ( w ubr. Było to 6-8 psów). 
Większość psów, które trafiają do przytuliska, zostaje odebranych przez właścicieli. 
Zwierzętami, po które nie zgłaszają się właściciele,zajmują się wolontariusze, którzy szukają dla 
tych psów nowych domów. Jeśli chodzi o czipowanie psów i kotów, to dopóki w Polsce nie 
będzie powszechnego obowiązku czipowania tych zwierząt, to nasze lokalne programy będą 
tylko i wyłącznie bazowały na dobrej lub złej woli właścicieli zwierząt. Problemów w tym 
zakresie jest kilka. Jednym z nich jest odmienność systemów odczytywania i zapisywania 
informacji na czipie. Dopóki nie zostanie wprowadzony jednolity wzorzec zapisów danych na 
czipie, dopóty będzie z tym problem.
 
Głosowano w sprawie:
wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia międzygminnego z Gminą Oborniki w zakresie 
zapewnienia opieki nad bezdomnymi zwierzętami oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na 
rok 2025.
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (15)
Izabela Drgas, Karolina Duma-Guemise, Józef Gawron, Danuta Grzanowska, Anna  Koza, 
Przemysław Lange, Katarzyna Lusina, Rafał Maluśki, Dariusz Matuszewski, Wojciech 
Michalski, Karolina Nadobnik, Dorota Przybysz, Szymon Strugała, Sebastian Tuliński, Weronika
Tullin

Uchwała nr IX/65/2024 została przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do protokołu.
 
 f) zmiany uchwały dotyczącej utworzenia Grodziskiej Gminnej Rady Seniorów i nadania jej 
statutu (punkt zdjęto z porządku obrad)
 
 g) nadania Medalu Honorowego "Zasłużony dla Miasta i Gminy Grodzisk Wielkopolski"
 Projekt uchwały przedstawiła Przewodnicząca Rady Miejskiej Pani Anna Koza.

Głosowano w sprawie:
nadania Medalu Honorowego "Zasłużony dla Miasta i Gminy Grodzisk Wielkopolski"
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (15)
Izabela Drgas, Karolina Duma-Guemise, Józef Gawron, Danuta Grzanowska, Anna  Koza, 
Przemysław Lange, Katarzyna Lusina, Rafał Maluśki, Dariusz Matuszewski, Wojciech 
Michalski, Karolina Nadobnik, Dorota Przybysz, Szymon Strugała, Sebastian Tuliński, Weronika
Tullin

Uchwała nr IX/66/2024 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do protokołu.
 

Wygenerowano za pomocą app.esesja.pl



 h) nadania Medalu Honorowego "Zasłużony dla Miasta i Gminy Grodzisk Wielkopolski"
  Projekt uchwały przedstawiła Przewodnicząca Rady Miejskiej Pani Anna Koza.

Głosowano w sprawie:
nadania Medalu Honorowego "Zasłużony dla Miasta i Gminy Grodzisk Wielkopolski"
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (15)
Izabela Drgas, Karolina Duma-Guemise, Józef Gawron, Danuta Grzanowska, Anna  Koza, 
Przemysław Lange, Katarzyna Lusina, Rafał Maluśki, Dariusz Matuszewski, Wojciech 
Michalski, Karolina Nadobnik, Dorota Przybysz, Szymon Strugała, Sebastian Tuliński, Weronika
Tullin

Uchwała nr IX/67/2024 została przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do protokołu.
 
Ad 10. Wolne głosy i wnioski
W dyskusji wzięli udział:
- radna K.Duma-Guemise złożyła w imieniu osób dzierżawiących stanowiska na targowisku, 
pismo do Burmistrza w sprawie postawienia drugiej toalety na targowisku miejskim. Dodała, iż 
zdaje sobie sprawę , iż kwestia ta leży w gestii GPK, ale zwraca się z prośbą do Burmistrza o 
interwencję w tej sprawie.

- Radny Rafał Maluśki poruszył problem braku oświetlenia na ścieżkach rowerowych 
prowadzących z Grodziska w kierunku Opalenicy, Ptaszkowa i Ruchocic. Jak stwierdził, z tras 
korzysta wielu mieszkańców i warto byłoby je doświetlić w godzinach wieczornych, zwłaszcza 
w godzinach 22-23,00. Dodał, iż podjęta dzisiaj uchwała o wysokości stawek podatku od 
środków transportowych utrzymuje te stawki na tegorocznym poziomie.

- Radny Dariusz Matuszewski w imieniu CK RONDO,Muzeum Ziemi Grodziskiej oraz 
Towarzystwa Miłośników Ziemi Grodziskiej zaprosił wszystkich na wykład poświęcony 
grodziskim figurom,krzyżom i kapliczkom,który odbędzie się 4 grudnia br.o godz.18,00 w 
siedzibie muzeum. Dodał,iż od kilku lat środowisko grodziskich regionalistów dokonuje swoistej
inwentaryzacji tych obiektów na terenie naszej gminy. Konkretnie tematem tym zajmuje się pan 
P. Gogulski, który obok ogromnego zaangażowania posiada również dużą wiedzę w tym 
zakresie.  W chili obecnej zinwentaryzowanych jest ponad 80 obiektów, które o ile istnieją, to 
często giną w świadomości pamięciowej mieszkańców, bowiem o wielu figurach nic nie 
wiadomo poza tym ,że stoją dziesiątkilat w danym miejscu.

- Radny Sebastian Tuliński ,nawiązując do wypowiedzi radnego R.Maluśkiego stwierdził, iż 
faktycznie mieszkańcy gminy Grodzisk skarżą się na egipskie ciemności na ścieżce do 
Ptaszkowa. Jadąc od strony Granowa zaczyna się tabliczka gmina Grodzisk Wielkopolski i jest 
ciemność. Można byłoby chociaż co którąś lampę włączyć.

- Burmistrz odpowiedział, iż jeżeli chodzi o temat szaletu na targowisku to rzeczywiście temat 
ten jest znany od jakiegoś czasu. Przypomniał, iż taki szalet stał swego czasu przy wejściu na 
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targowisko od strony ul. Powst.Chocieszyńskich. Mimo, że był otwierany tylko i wyłącznie na 
czas funkcjonowania targowiska, to był systematycznie dewastowany i niszczony. Niestety 
musiał zostać usunięty, bo nie dało się go dalej użytkować. W międzyczasie doprowadzono tam 
energię elektryczną, ale już w tym roku na zakup jakieś tam kabiny w wydatkach inwestycyjnych
nie ma środków. A jest to zakup inwestycyjny. Trzeba na początek to wszystko  policzyć, 
bowiem targowisko żyje takim rytmem sezonowym( są okresy zwiększonego ruchu i okresy tzw.
ogórkowe ). Dodał,iż z roku na rok ubywa sprzedających, zwłaszcza tych handlujących odzieżą. 
W związku z tym być może przestrzeń pod handel również będzie się kurczyła. Była rozważana 
opcja ustawiania w dni targowe póki co toalety przenośnej typu TOI-TOI i obserwować czy taka 
opcja się sprawdzi,a potem należy zastanowić się nad wydatkiem inwestycyjnym.
Jeśli chodzi o oświetlenie ścieżek, to jest to temat , który się przewija już od dłuższego czasu. 
Przypomniał, że dwa lata temu cena energii elektrycznej drastycznie wzrosła ( z 0,30 groszy za 
kW do 2 zł za kW i z tego powodu podjęto decyzję o częściowym wyłączeniu oświetlenia w 
mieście ( pali się co trzecia lampa,a w lampach stylowych pozostawiono jedną żarówkę ). 
Podjęto również decyzję o tym że, gdzie ścieżki wybiegają poza teren zabudowany, na tych 
odcinkach oświetlenie jest wyłączane całkowicie. Wyjaśnił, że w ten sposób udało się ograniczyć
zużycie energii o 10% do którego gmina została zobowiązana.
Dalej dodał, że dopóki nie wejdzie rozwiązanie systemowe, umożliwiające udostępnianie 
infrastruktury oświetleniowej przez zakłady oświetleniowe gminom w celu ich modernizacji, 
dopóty nie ma mowy o włączaniu dodatkowych lamp.
Stwierdził, iż wie ,że to brzmi dość radykalnie i ktoś powie, że bezpieczeństwo i tak dalej. 
Poziom bezpieczeństwa i tak podniósł się w momencie wybudowania ścieżki Oświetlenie 
jej podnosi komfort jej użytkowania. Na terenie Gminy Granowo od północy nie pali się 
nigdzie żadna lampa. Tam program oszczędnościowy został wdrożony w taki sposób, że  o 
północy wyłączane są wszystkie lampy i włączane ok.4,30. To samo robi Gmina 
Wielichowo. Stwierdził, iz w Grodzisku lampy się palą z mniejszą intensywnością tam 
gdzie mieszkają ludzie, bo podnosi to stopień bezpieczeństwa publicznego. Ale poza 
terenem zabudowanym palenie światła  uważane jest za rozwiązanie , na które szkoda 
pieniędzy przy takich cenach. 
Burmistrz dodał, iż póki co, namawia rowerzystów do włączenia lampek w rowerach
Stwierdził, iż włączenie oświetlenia na ścieżkach rowerowych to koszt od 80 do 100.000  
złotych rocznie, nie licząc opłaty przesyłowej i manipulacyjnej. Burmistrz dodał również, że 
najmniej ekonomiczne są te lampy, których właścicielem jest Enea ( lampy sodowe )  a gmina 
nie ma możliwości ich modernizacji. Dodatkowo, samorządy wciąż są zobowiązane do 
zmniejszenia zużycia energii elektrycznej.
Jeśli zmodernizujemy oświetlenie, wówczas ta oszczędność energii powinna być taka, że 
mniej więcej w tych samych pieniądzach mogłoby się świecić wszystko. Póki co 
pozostanie tak jak jest.
Następnie zaprosił wszystkich na planowany w dniach 7-8 grudnia tradycyjny jarmark 
świąteczny. 

- Radny Przemysław Lange zauważył, iż ulica Sosnowa i Nowy Świat to ulice, które wykazały 
się naprawdę dużą oszczędnością , bo praktycznie nigdy tego światła nie miały. Dzień wcześniej 
odbyły się w Zespole Szkół Technicznych spotkania z rodzicami, którzy wracali do domów w 
egipskich ciemnościach.
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Zaproponował aby się nad tym naprawdę mocno zastanowić, a nie patrzeć później na zasadzie 
rozlanego mleka, że coś się stało. Ulica Sosnowa również zasługuje na to, żeby zrobić z nią 
generalny porządek. Od ponad 50 lat nic się tam nie dzieje.
- Burmistrz odpowiedział, że ulica Nowy Świat jest częściowo oświetlona ( brak oświetlenia od 
ul. Działkowej ) , a w kontekście bezpieczeństwa gmina w 2019 roku wybudowała w  tym 
miejscu chodnik prowadzący do szkoły, bo nikt się nie przejął faktem,że do tej szkoły nie ma jak
dojść. 
Dodał , że inwestycje oświetleniowe będą robione wtedy, kiedy będzie budowana droga. To 
samo dotyczy ulicy Sosnowej, która jest projektowana. Jak będą budowane chodniki i droga, 
będzie również budowane oświetlenie, bo jest to teren zabudowany. Póki powiat nie zakończy 
wszystkie swoje inwestycje, droga ta nie będzie robiona. Pan radny sam zauważył, że dowóz 
materiałów na budowę hali sportowej spowodował, że ulica Nowy Świat zaczyna się chwiać. Z 
drugiej strony już dzisiaj po tych płytach JUMBO odbywają się wyścigi samochodowe, to strach 
pomyśleć co będzie jak zostanie ta droga wyremontowana. Przypomniał, iż rejon ul. Sosnowej 
został włączony w granice miasta w 2000 roku i był głównie kojarzony z gospodarstwami 
rolnymi. Dzisiaj młodzież ze szkoły częściej przejeżdża ta ulicą niż kiedyś.
- radny P. Lange odpowiedział, że istnieją już tam jakieś lampy i wystarczą dobre chęci oraz 
środki finansowe, a dodatkowe lampy będzie można zamontować.
- Burmistrz stwierdził, że montaż oświetlenia wymaga przygotowania stosownych projektów i 
uzyskania niezbędnych pozwoleń. Gmina nie może sobie pozwolić na półśrodki. Muszą być 
spełnione wszystkie wymagania, a Gmina musi posiadać niezbędne dokumenty i gwarancje.
- Radna Rady Miejskiej Karolina Duma-Guemise stwierdziła, że mieszkańcy nie zawsze wiedzą,
z czego wynika fakt, że na ścieżkach rowerowych nie ma oświetlenia, a w ciągu dnia lampy 
działają np. w centrum miasta. Myślę, że taka informacja nic nie kosztuje i wystarczy na stronie 
internatowej napisać, że światła działają, bo jest np. naprawiana awaria. 
- Burmistrz stwierdził, iż poprosi dyrektorów szkół, żeby wprowadzili lekcje edukacji 
obywatelskiej, na których między innymi jednym z tematów będzie udział w życiu społeczności 
lokalnej oraz interesowanie się jej sprawami. Stwierdził, iż nie policzy, ile za jego czasów było 
informacji na temat tego, że środa jest dniem przeglądu oświetlenia . Dodał, iż ma wrażenie, że 
tego nikt nie czyta, a nawet jeśli czyta, to zaraz zapomina 
Dalej dodał, że w jego ocenie umieszczanie informacji o awarii oświetlenia jest złym pomysłem, 
bo może to chociażby zachęcić złodziei. Jeśli światła świecą się w dzień to albo trwa usuwanie 
awarii, albo przegląd oświetlenia.
Burmistrz przypomniał, by wszelkie awarie oświetlenia ulicznego zgłaszać bezpośrednio do 
Urzędu Miejskiego. 
- Radny Przemysław Lange stwierdził, iż w swojej wypowiedzi nie sugerował, aby oświetlenie 
było na ul. Sosnowej zamontowane bezprawnie czy bez wymaganych dokumentów.
 
Ad 11.  Przewodnicząca Rady o godz. 17,28 zakończyła posiedzenie IX Sesji Rady Miejskiej, 
dziękując wszystkim za czynny udział w  obradach.
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Anna Koza
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